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FELDERÍTŐK TÁRSASÁGA EGYESÜLET 

 

A Felderítők Társasága Egyesület Elnökségének beszámolója a két tisztújító Közgyűlés 

között végzett munkáról 

 

Tisztelt Közgyűlés! 

 Kedves Barátaim! 

A beszámoló összeállításánál fontos alapelvként tartottuk szem előtt, hogy a 

helyzetértékelés átfogó képet adjon a 2014–2017 közötti időszak általunk lényegesnek tartott 

eseményeiről. A négyéves időszak áttekintése mellett, a 2017. évben végzett munkáról 

részletesebb jelentést terjesztünk a Közgyűlés elé. 

A megalakulásunk óta eltelt harmadik négyéves ciklusban, Elnökségünk megítélése 

szerint, Egyesületünk sikeresen stabilizálta az előző két ciklusban kivívott helyét a 

honvédelem érdekében tevékenykedő társadalmi szervezetek sorában. Szervezetünk 

elfogadottságának ékes bizonyítéka, hogy a tárgyidőszakban rendezett kiemelt 

rendezvényeinken – gondolok itt a „Fejezetek a hadműveleti-harcászati felderítés 

történetéből” c. konferenciánkra, a 2016. évi, 10. éves fennállásunk alkalmából rendezett 

emlékülésre, vagy a legutóbbi könyvbemutatónkra – mind a Honvédelmi Minisztérium, mind 

pedig a szakmai vezetés magas szinten képviseltette magát és az erről szóló híradások helyet 

kaptak a HM médiafelületein is. Ugyancsak ennek tudható be az a tény, hogy a hozzánk 

hasonló profilú társadalmi szervezetek között is megnőtt az érdeklődés Egyesületünk iránt, 

tovább bővült együttműködő partnereink száma. 

Mindehhez jelentős mértékben járult hozzá természetesen az is, hogy folyamatosan 

sikerült tagjaink számára színvonalas, vonzó programokat szervezni és ennek következtében – 

a sajnálatos veszteségek ellenére – folyamatosan nőtt taglétszámunk. (Az már más kérdés, 

hogy továbbra sem sikerült viszont Egyesületünk vonzerejét a szakma aktív állományára is 

kiterjeszteni, ami hosszabb távon komoly, utánpótlási problémákat vethet fel Egyesületünk 

jövőjét illetően!) 
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Szervezeti életünket több szempontból is meghatározták az új „civil törvény” által 

előírt szabályzók. Ezeknek igyekeztünk minden tekintetben megfelelni. Határidőre elvégeztük 

a szükséges változtatásokat Alapszabályunkban, javaslatainkat a Fővárosi Törvényszék is 

elfogadta. A szabályzóknak megfelelően ügyfélkaput, majd 2017 végén cégkaput is 

nyitottunk. 

A 2014-ben megválasztott Elnökség a megalakulás évében öt, az azt követő három 

évben évente négy–négy, 2018-ban pedig egy, összesen 18 elnökségi ülést tartott. Ezek 

napirendjén az Elnökség éves munkaprogramjai, a Szekciók részére készített ajánlások, a 

jogszabályi háttér változása miatt az Alapszabály szövegében meghatározott módosítások 

előkészítése, az Egyesület által szervezett konferenciák és más rendezvények, programok, 

kiemelten a Felderítők Napja alkalmából szervezett ünnepségek előkészítése, az 

együttműködő partnereinkkel megkötött megállapodások előkészítésével és végrehajtásával 

összefüggő feladatok, tagfelvételek, illetve egyéb technikai jellegű kérdések szerepeltek. Az 

üléseken az elnökség tagjai fegyelmezetten megjelentek, azok mindig határozatképesek és 

igen aktívak voltak. Az elnökségi üléseket székhelyünkön, a Kerepesi út 29/b alatti 

helyiségünkben tartottuk. 

Az ülések és valamennyi kapcsolódó rendezvény előkészítése és megszervezése 

érdekében végzett lelkiismeretes munkájáért ezen a fórumon is szeretnék köszönetet mondani 

Dávid Ede ny. alezredes úrnak, az Elnökség titkárának, illetve pénzügyi ügyeink 

folyamatos és precíz kézbentartásáért Zsoltész Gábor ezredes úrnak, pénzügyi 

referensünknek.  

Az elnökség személyi összetételében a beszámolási időszakban az alábbi 

változások következtek be: 

Az Elnökség tagjai közül – külszolgálat miatt – felmentésre került Dr. Makk László 

vezérőrnagy, helyére a Közgyűlés Király Elemér ny. mk. ezredes tagtársunkat választotta 

meg. Az Elnökség létszáma a ciklusban – a Közgyűlés döntése alapján – 17 főre nőtt. 

Az Elnökség aktívan kivette részét a központi rendezvényekre történő mozgósításból, 

illetve maga is több rendezvényt szervezett. Így például, az Elnökség szervezte az Egyesület 

képviselőinek részvételét a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálat és más együttműködők által 

tartott rendezvényeken, testületi üléseken, konferenciákon, könyvbemutatókon, 

tájékoztatókon, technikai bemutatókon. Ugyancsak az Elnökség végezte el a 
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jogszabályváltozásokból adódó korrekciókat az Alapszabály szövegében, illetve készítette el 

az Egyesület tevékenységével kapcsolatos, felterjesztésre került, központilag előírt, 

jelentéseket, tájékoztatókat, adatlapokat. 

Egyesületünk képviseletében részt vettem a Gazdálkodási és Tudományos 

Társaságok Szövetségének rendezvényein. Így – többek között – tisztújító Közgyűlésükön, 

illetve a Hon- és Rendvédelmi Tagozat elnökségi ülésein, ahol jelenleg is – mint a 

Felderítők Társasága Egyesület elnöke – tag vagyok. 

Munkánk alapvető színtereinek ebben a beszámolási időszakban is a Szekciókat 

tekintettük. 

 A Felderítők Társasága Egyesület Tudományos Szekciója a beszámolási 

időszakban Egyesületünk Alapszabályával, valamint az Elnökség éves munkaprogramjaival 

összhangban tevékenykedett. Fő feladatának tekintette a felderítés/hírszerzés magyarországi 

történetének kutatását, aktuális témák feldolgozását, a kutatási eredmények rendszerezését, 

megjelenítését és közreadását. Kapcsolatokat keresett és ápolt más, hasonló profilú 

szervezetekkel és intézményekkel, kereste és kezdeményezte a velük való együttműködést és 

a közös fellépés lehetőségét. A Szekció kiemelt feladatként kezelte a tagok mozgósítását, 

összetartozásuk erősítését. Ennek érdekében folytatta a 2012-ben bevezetett (és azóta bevált) 

rendezvényformák (kétévenkénti konferencia, biztonságpolitikai klub, könyvbemutatók, 

megelevenedő történelem program, látogatások) szervezését. Továbbra is, folyamatosan 

elérhetővé tette a tagjaink által képviselt szakmai tudást és tapasztalatot. A Szekció 

folyamatosan támogatta az Egyesület évkönyveinek és konferencia-kiadványainak 

megjelentetését, segítette a „Felderítő Szemle” rendszeres megjelenését. 

 A Szekció a beszámolási időszakban két konferenciát, 23 klub-rendezvényt (ebből hat 

könyvbemutatót), egy megelevenedő történelem rendezvényt, öt látogatást, összesen 31 

programot (évente átlagosan nyolc rendezvényt) szervezett. 

 Konferencián dolgozta fel a magyar csapat- és hadműveleti-harcászati felderítés 

történetének egyes kérdéseit, valamint emlékülésen a biztonságpolitika, a szakmatörténet, a 

felderítés és a hírszerzés néhány fontosabb témakörét. 

 A klub-rendezvények témájaként aktuális, tagjainkat érdeklő kérdéseket választott, 

azok előadójaként neves szakértőket kért fel. A rendezvényeken jelentős számban szerepeltek 
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előadóként tagtársaink is. Tagjainkból mára kialakult az a stabil kör, aki rendszeresen és 

szívesen jön el programjainkra, és azokon aktívan részt vesz.  

Szakmai munkánk eredményeként növekedett elismertségünk. Egyre több szervezet 

keresi a kapcsolatot Egyesületünkkel, szervez velünk közös programokat és veszi 

igénybe a tagjaink által képviselt szakmai tudást és tapasztalatot. Mindezek 

eredményeként, az elmúlt években tovább emelkedett a tagjaink sorába jelentkezők 

száma is. Sajnálatos ugyanakkor, hogy Egyesületünk korfája kedvezőtlen, tett erőfeszítéseink 

ellenére sem sikerült fiatalabb kollégákat megnyerni céljainkra. 

A 2017-ben végzett munka részleteiben: 

 A Szekció 2017-ben négy klub-rendezvényt (ezen belül két könyvbemutatót), 

valamint két látogatást szervezett.  

Januári, évnyitó klubnapunkon tagtársunk, Dr. Horváth Pál ny. dandártábornok tartott 

előadást „Hírszerző műveletek és migráció a Közel-Keleten és Észak-Afrikában” címmel. 

Februári klub-rendezvényünk előadója Dr. Jeszenszky Géza nagykövet volt, aki „Fenyegeti-

e Európát egy új 1914 és 1939?” címmel tartott előadást nagy érdeklődés mellett. Márciusi, 

rendezvényünk témájaként a radikalizmus, a dzsihadizmus és a terrorizmus kérdéskörét 

választottuk. A rendezvényen tagtársunk, Dr. habil. Kis-Benedek József ny. ezredes tartott 

előadást a 2016 őszén (azonos címmel), megjelent könyve alapján. Májusi klub-napunk 

előadója Prof. Dr. Gyarmati István nagykövet, címzetes egyetemi tanár volt. Előadása a 

„Biztonságpolitikáról, tabuk nélkül” címet kapta. Az év során szervezett klub-

rendezvényeinket tagjaink részéről folyamatos érdeklődés kísérte. Klub-napjainkat 

rendszeresen 25–40 fő látogatta. 

Látogatásaink során áprilisban a nemzetközi viszonylatban is egyedül álló 

budapesti Zászlómúzeumot kerestük fel. A körültekintően és igényesen megszervezett, 

kétórás program során egyesületünk tagjait Balogh László úr, a magángyűjtemény tulajdonosa 

köszöntötte, aki előadásában, részletesen ismertette a 2017 októberében 22 éves fennállását 

ünneplő múzeum történetét, fejlődésének egyes szakaszait, hazai és nemzetközi 

kapcsolatrendszerét, majd bemutatta a múzeum állandó és időszakos kiállítását.  

Októberben a Magyar Honvédség Geoinformációs Szolgálatához látogattunk. A 

Magyar Katonai Térképészet Szakmatörténeti Múzeumának megtekintését követően, 



5 

 

5 

 

tartalmas vezetői tájékoztatókat hallgattunk meg a szolgálat három fő szakmai területéről 

(meteorológiai támogatás, katonai térképészet, szabályzatkiadás).  

A látogatásokon 14–16 fő volt jelen. Köszönet illeti Gabrovszky Gábor önkéntes 

műveleti tartalékos alezredes, valamint Lévay Gábor ny. alezredes tagtársunkat, akik 

kezdeményezői és program-koordinátorai voltak látogatói programjainknak. 

A Szakmatörténeti kutató és szakmai támogató tevékenység során – 

Alapszabályunkban rögzítetteknek megfelelően – több tagtársunk is elismerésre méltó 

tevékenységet fejtett ki a szakmatörténet kutatása, feltárása és a jövő nemzedék számára 

történő dokumentálása terén. Ennek egyik kiemelkedő példája volt elnökünknek, Dr. 

Tömösváry Zsigmond ny. dandártábornoknak, „A hagymakupolák árnyékában” c. könyve, 

amelyet a Zrínyi Kiadó jelentetett meg.   

 Összegezve megállapítható, hogy Tudományos Szekció az elmúlt négy évben, és 

2017-ben is, aktívan és célirányosan tevékenykedett, az Elnökség és a Közgyűlés által 

jóváhagyott éves munkaterveit végrehajtotta.  

 További munkánknak értelmet és lendületet ad, hogy rendezvényeinket tagjaink 

szívesen és rendszeresen látogatják, igénylik a találkozást, érdeklődnek programjaink iránt.  

 Ez úton is szeretném köszönetemet kifejezni mindazon tagtársunknak, előadóinknak, 

akik rendezvényeinken, vagy azok megszervezésében szerepet vállaltak, szerzői, oktatói, 

tudományos-kutatói, szakértői tevékenységükkel növelték egyesületünk hírnevét és 

tekintélyét. Munkájukra a jövőben is számítunk.  

A négyéves munka tapasztalatai azt mutatják, hogy jó úton haladunk és a 

Tudományos Szekció mára Egyesületünk legaktívabb szervezetévé vált.  Az Elnökség 

nevében megköszönöm Dr. Magyar István dandártábornok úrnak az áldozatkész, 

tartalmas és színvonalas munkát.   

 Miközben büszkék vagyunk eredményeinkre, nem ülhetünk tétlenül babérjainkon. 

Különösen körültekintő szervezést és aktivitást követel tagságunktól az önálló magyar 

katonai hírszerzés és elhárítás létrejöttének 100. évfordulója méltó megünneplésének 

tartalmas és színvonalas előkészítésével kapcsolatos rendezvény-sorozat, amelynek során 

számítunk tagjaink öntevékeny és hatékony szerepvállalására. Meggyőződésünk, hogy 
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Egyesületünk hosszú évek munkájával kivívott tekintélyének megőrzése továbbra is csak 

közös erőfeszítéssel és tenni akarással biztosítható.  

A Polgári és Katonai Kapcsolatok Szekció is – az elmúlt négy év során – az 

Egyesület éves terveinek megfelelően, valamint a Szekció éves munkaprogramjai alapján 

szervezte tevékenységét. Minden fontosabb rendezvény előtt részletes végrehajtási tervet 

dolgozott ki, ami előfeltétele volt a sikeres lebonyolításnak. A Szekció eredményes munkát 

végezett a Felderítők Napi – immár hagyományossá vált – ünnepi találkozók előkészítése és 

megszervezése terén. Ezekre a rendezvényekre a Stefánia Palotában került sor, ahová a 

KNBSZ segítségével sikerült visszatérnünk. A jó hangulatú megemlékezéseken sok családtag 

is részt vett, lehetőség nyílt a felderítő szakemberek több nemzedékének (generációjának) 

találkozására is. Taglétszámunk sikeres növekedése, a tudományos területen végzett 

tevékenységünk mellett, talán ennek, a felderítő, hírszerző berkekben immár jól ismertté vált 

Felderítő Napi rendezvénynek is köszönhető. Ezeken az ünnepi megemlékezéseken, a 

hagyományoknak megfelelően, a KNBSZ vezetése is képviseltette magát. A 2017. évi 

ünnepségen a KNBSZ főigazgató-helyettese – a főigazgató úr nevében – emléktárggyal és 

oklevéllel ismerte el az Egyesület több tagjának kiemelkedő munkáját. 

 A Polgári és Katonai Kapcsolatok Szekció egyik kiemelt feladata volt a hasonló 

profilú, velünk együttműködő társadalmi szervezetekkel való kapcsolattartás figyelemmel 

kísérése és építése. 

 Ezekkel a szervezetekkel alapvetően kiegyensúlyozott volt a kapcsolat. A beszámolási 

időszakban két szervezettel – a Békefenntartók Bajtársi Egyesületével és a Magyar 

Ejtőernyősök Bajtársi Szövetségével – megújítottuk, egy szervezettel, a Balassi Bálint 

Bajtársi Egyesülettel pedig megkötöttük az együttműködési megállapodásunkat. A 

szerződések közül kettőnek az aláírására Közgyűlésünkön, a harmadiknak pedig Szolnokon, 

az Ejtőernyősök Napja alkalmából szervezett rendezvényen került sor. Az új megállapodások 

aláírásra történő előkészítését Széles Ernő ny. ddtbk végezte, konzultálva az együttműködő 

szervezetek vezetőivel, így Boldizsár Gábor ezredessel, a MEBSZ elnökével, Hanuska Miklós 

ny. alezredes úrral, a Békefenntartók Bajtársi Egyesülete elnökével, és a Balassi Bálint 

Bajtársi Egyesület akkori elnökével, Szekeres István ny. dandártábornokkal. Köszönöm a 

Megállapodások előkészítésében részt vevők munkáját. 

Az együttműködő szervezetek közül is kiemelném a Magyar Hadtudományi 

Társasággal, a Magyar Ejtőernyősök Bajtársi Szövetségével, a Szemere Bertalan 
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Magyar Rendvédelem-történeti Tudományos Társasággal és a Békefenntartók Bajtársi 

Egyesületével kialakított kapcsolatainkat. Kölcsönösen részt vettünk egymás rendezvényein, 

közös konferenciákat szerveztünk, Képviselőink előadásokat tartottak rendezvényeiken, 

kiadványainkban kölcsönösen lehetőséget biztosítottunk egymásnak tudományos munkáink 

megjelentetésére. Ezen a téren különösen Dr. Kis Benedek József ezredes úr végzett 

kiemelkedő munkát! 

A Magyar Ejtőernyősök Bajtársi Szövetségével kialakított hagyományosan jó és 

bensőséges együttműködésünknek megfelelően – az Elnökség és a Szekció közös 

szervezésében – részt vettünk a Szövetség februári éves beszámoló Közgyűlésein, valamint a 

rákoskeresztúri, illetve a farkasréti temetőkben az ejtőernyősök síremlékének koszorúzási 

ünnepségein. Évente átlagosan 30–35 fő képviselte Egyesületünket március hónapban, 

Szolnokon, a Magyar Ejtőernyősök Napja alkalmából tartott rendezvényen, ahol a 

színvonalas program részeként megkoszorúztuk az Ejtőernyős Hősi Emlékművet. Szeretném 

megköszönni Dr. Boldizsár Gábor elnök úrnak és a Szövetség vezetőinek a folyamatos, 

évek óta tartó magas színvonalú együttműködést. 

Egyesületünk képviseletében Széles Ernő ny. dandártábornok és Dr. Sallai Imre 

ny. ezredes kollégáink vettek részt a MATASZ különböző hazai és nemzetközi 

rendezvényein és tevékenykednek aktívan a tartalékosok körében. Tábornok urat két éve a 

MATASZ elnökévé választották. Szeretném megköszönni a Magyar Tartalékosok 

Szövetsége vezetésének az aktív együttműködést és a közös munkát.  

 A Békefenntartók Bajtársi Egyesülete meghívására rendszeresen részt vettünk a 

Békefenntartók Napján, az Összhaderőnemi Parancsnokság által szervezett ünnepi 

rendezvényen, Pákozdon, valamint ugyancsak Pákozdon, az ENSZ Nemzetközi Béke Napján 

megrendezett megemlékezésen. Képviselőink rendszeresen látogatták a Békefenntartók 

Bajtársi Egyesülete által szervezett előadásokat és egyéb rendezvényeket. 

A további sikeres együttműködés érdekében javasoljuk az új Elnökségnek, hogy 

tekintse át az aláírt közös megállapodásokat, mivel azok többségének megkötése óta 

hosszabb idő telt el, egy részüknél változtak a működési feltételek és a tisztségviselők is. 

Bár ezzel a területtel az Elnökség foglalkozik, de a munkaterület fontossága miatt itt 

kell szólnom a Katonai Nemzetbiztonsági Szolgálattal meglévő kapcsolatunkról is. 

A Szolgálat vezetése fontos együttműködő partnerként kezeli Egyesületünket és 

minden törvényes eszközzel támogatja tevékenységünket. Főigazgató úr engedélyével 



8 

 

8 

 

honlapunk a Szolgálat honlapjához kapcsolódva működhet. Fontosnak tartom azt is, hogy a 

Szolgálat állománygyűlésein rendszeresen három fővel képviselhetjük Egyesületünket. 

A jó kapcsolat egyik bizonyítéka az a tényt is, hogy Dr. Magyar István ny. tábornok 

úrral együtt tagjai lehettünk a Szolgálat szakmai folyóiratának (Felderítő Szemle) 

megjelenését segítő Szerkesztő Bizottságnak. A szakmai főigazgató-helyettes, Béres János 

vezérőrnagy úr és Dezső Sándor vezérőrnagy úr, főigazgató-helyettes személyében 

folyamatos, konstruktív és hatékony támogatásban van részünk. Ugyanezt mondhatjuk el 

Nagy József vezérőrnagy, főigazgató-helyettes úrról is, aki két alkalommal is részt vett 

rendezvényeinken, valamint Pollák Frigyes ezredes úr, humán igazgatóról is. Ezen a 

fórumon is szeretnék köszönetet mondani Kovács József altábornagy, főigazgató úrnak 

és a főigazgató-helyettes uraknak, igazgató úrnak az Egyesületünkhöz való pozitív 

hozzáállásáért és támogatásért. 

Kérem tagjainkat, hogy azok, akik a meglévő, illetve más, hozzánk hasonlóan a 

honvédelem ügyét támogató társadalmi, civil szervezetekkel való kapcsolatok kialakításában, 

különböző rendezvények előkészítésében részt kívánnak venni, jelentkezzenek a Szekció 

megválasztásra kerülő vezetőjénél. 

Széles Tábornok Úr, köszönöm a ciklus során végzett munkádat!  

A Szociális Szekció az Elnökség éves munkaterveinek megfelelően végezte feladatait. 

Fő feladatának tekintette, hogy feltárja bajtársaink olyan, szociális és egyéb jellegű 

problémáit, amelyek az Egyesületre tartoznak, és amelyek megoldásához segítséget tudtunk 

nyújtani. 

Figyelemmel kísértük a nehezebb élethelyzetbe került tagjaink sorsát, kiemelten 

azokét, akiknek egészségi állapota koruk előrehaladtával meggyengült. Lehetőségeinkhez 

képest javaslatot tettünk a segítségnyújtásra, egyes bajtársainkat személyesen is felkerestük. A 

látogatással sikerült lelki támogatást nyújtani számukra. Ezen a területen együttműködtünk a 

nyugdíjas klubokkal, az érintettek családtagjaival és hozzátartozóival.  

A hagyományos katonavárosokban (Budakeszi, Szentendre, Szolnok és Eger) 

felkértük ott élő tagtársainkat, hogy jelezzék és kísérjék figyelemmel egészségügyi és 

szociális problémákkal küzdő tagjaink sorsát, de minden olyan volt felderítőét és elhárítóét is, 

akik nem tagjai Egyesületünknek. Ennek érdekében kapcsolatot tartottunk az illetékes 

nyugdíjas klubokkal is. Elsősorban információkkal, a lehetőségek megkeresésével, 
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javaslatokkal tudtunk segíteni. Ezen a fórumon is kérlek Benneteket, ha ilyen eset a 

tudomásotokra jut, értesítsétek a Szekció vezetőjét, vagy az Elnökség bármelyik tagját. 

A Szekció folyamatosan figyelemmel kísérte a szociális területen bekövetkezett 

jogszabályi változásokat, felhasználta a zárt közösségi oldalakon és az e-mail levelező 

rendszereken keresztüli kapcsolattartás lehetőségét, illetve a személyes tájékoztatást. 

Az időszak folyamán kiemelkedő volt Árvai Zoltán, Bánki Imre, Csepregi László, 

Héjja István, Kovács László, Ledács-Kiss Jenő, Márványkövi István, Munkácsi József, Nagy 

Gyula, Puskás Lajos, Sallai Imre és Somkutas Róbert tagtársaink, valamint a két 

nyugállományú klubvezető Altorjai Sándor és Dlask Róbert szociális jellegű tevékenysége, 

odafigyelése és segítsége. 

Az üdültetési lehetőségek terén a tájékoztatásban nyújtottunk segítséget. Sajnálatos, 

hogy a Magyar Honvédség változó üdültetési rendszere, nem minden esetben tud a tagság 

részére is elfogadható lehetőségeket kínálni. Nyugállományú bajtársaink az üdülőkben, egyre 

nehezebben kapnak elhelyezést. 

A tagság többsége igényének és helyzetének megfelelően – a jelzett nehézségek 

ellenére – tagjaink igyekeztek kihasználni a honvédségi üdülők, a gyógyintézetek és a 

kulturális- és sportlétesítmények szolgáltatásait.  

A Nyugdíjas Klubok (Felderítő I/II., Elhárító) tagozataival együttműködve, segítettük 

a kegyeleti tevékenységet, megszerveztük a koszorúk/sírcsokrok beszerzését és elhelyezését 

elhunyt bajtársaink búcsúztatásánál. Egy – egy kegyeleti napon részvétet nyilvánítottunk, 

illetve felkerestük korábban elhunyt bajtársak emlékhelyét is. Nem mindig könnyen, de 

minden esetben találtunk önkéntes vállalkozót tagjaink közül a gyászbeszéd elmondására. 

Tisztelettel és kegyelettel vettünk részt elhunyt bajtársaink temetésén, Egyesületünk 

közössége nevében is megadva a végtisztességet. 

Az időszakban elhunyt tagtársaink/bajtársaink: 

Bajnai Gusztáv 

Czeglédi Lajos 

Dr. Hajma Lajos 
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Dr. Kőszegvári Tibor 

Komjáti Árpád 

Lipniczky László 

Dr. Lits Gábor 

Morvai István 

Polyák István 

Tikos László 

Vass Jenő 

Virág Imre 

Zaják András 

Most legutóbb: Erki Kázmér ny. alezredes. (akitől végső búcsút március 19-én 12.00, 

Fiumei úti temető szóró parcellájánál vehetünk. ) 

Több olyan bajtársunktól, illetve munkatársunktól is elbúcsúztunk, akik ugyan nem 

voltak Egyesületünk tagjai, de a szakmának ismert személyiségei, segítői voltak. Legutóbb 

Fehér László bajtársunkat búcsúztattuk. 

 (Kérem, hogy néma felállással adózzunk elhunyt bajtársaink emlékének. 

Köszönöm!) 

Elhunyt bajtársaink emlékére minden évben koszorút helyeztünk el Szolnokon az 

Ejtőernyős emlékműnél, illetve Pákozdon a Békefenntartó emlékműnél. Köszönet 

mindazoknak, akik megjelentek a végtisztességek megadásán és a megemlékezéseken. 

A Szociális Szekció vezetőjének feladatát Gabrovszky Gábor ömt. alezredes négy 

éven keresztül látta el. Az Egyesület érdekében végzett tevékenységét a KNBSZ főigazgatója, 

a Felderítők Napján oklevéllel és emlékplakettel köszönte meg. Az Elnökség nevében én is 

köszönöm munkádat Alezredes úr. 

Szervezeti életünket illetően, a beszámolási időszakban – a jelenlegivel együtt – négy 

rendes és egy rendkívüli Közgyűlést tartottunk. A rendes Közgyűléseken az Elnökség és a 

Felügyelő Bizottság évente beszámolt a végzett munkáról, számot adott az Egyesület 
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pénzügyi helyzetéről, illetve a közhasznú tevékenység érdekében felhasznált eszközökről. 

Megválasztotta a beszámolási időszakra az Egyesület új tisztségviselőit, illetve szükség 

szerint kiegészítette a különböző okok miatt megfogyatkozott Elnökséget. A rendkívüli 

Közgyűlés – a jogszabályi környezet változása miatt – elfogadta az Egyesület módosított 

Alapszabályát. Valamennyi Közgyűlésünk határozatképes volt, amiért külön is szeretnék 

köszönetet mondani a tagságnak. 

Ami a taglétszám alakulását illeti, a ciklus elején, 2014-ben. 152 fővel indultunk. 

Annak ellenére, hogy a beszámolási időszakban 13 fő elhalálozott és négy fő kilépett tagjaink 

sorából, két fő pedig külszolgálata miatt kérte tagsága ideiglenes felfüggesztését, örömmel 

jelenthetem, hogy jelenlegi taglétszámunk 169 fő (ebből négy fő pártoló tag). Mindez 

Egyesületünk presztízsének és vonzerejének folyamatos növekedéséről tanúskodik. Fontosnak 

tartom arról is tájékoztatni a jelenlévőket, hogy a beszámolási időszakban összesen 11 főnek 

ítélte oda a Közgyűlés az „Örökös Tiszteletbeli Tag” címet. Közülük öten még aktívan 

erősítik Egyesületünket, hatan sajnos már nem lehetnek közöttünk! Megérdemlik, hogy ezen a 

fórumon név szerint is megemlékezzünk róluk: Árvai Zoltán ny. vörgy., Dr. Botz László ny. 

altbgy., Kucsa János ny. alez., Polgár Ervin ny. vörgy. és Török Árpád ny. ezds. Drága 

Barátaim! Jó egészséget és alkotó együttműködést kívánok Mindnyájatoknak! Akik pedig már 

eltávoztak közülünk: Dr. Hajma Lajos ny. ezds., Komjáti Árpád ny. ezds., Dr. Kőszegvári 

Tibor ny. vörgy., Pólyi István ny. alez., Tikos László ny. ezds. és Vass Jenő ny. ezds. 

Nyugodjatok békében, emléketeket megőrizzük! 

Egyesületünk életét és tevékenységét szemléletesen mutatja be Évkönyvünk, melyet 

ez alkalommal is kézbe vehettetek. Ez a kiadvány sorrendben már a hatodik. A saját, valamint 

az együttműködő partnerekkel közösen szervezett rendezvények anyagain túl, tartalmazza 

éves beszámolónkat és munkatervünket, továbbá az év valamennyi jelentős eseményéről 

tájékoztatást ad, képeket, híreket közöl tagságunk és a szervezetünk iránt érdeklődők számára, 

illetve megtalálható benne egy tanulmány is. Külön köszönöm – valamennyiünk nevében –

Ledács-Kiss Jenő ny. ezredes úrnak eddigi évkönyveink megjelentetése érdekében 

kifejtett áldozatkész munkáját, Gál Csaba ny. ezredes úrnak a ciklus kiadványainak 

szerkesztésében való közreműködését és azt, hogy Hugyecz György ny. alezredes úrral 

együtt fotósorozatban örökítették meg rendezvényeinket. 

Ha már a kiadványokról esik szó, itt kell jeleznem a Közgyűlésnek, hogy a 

Tudományos Szekció felhívást tett közzé azzal a céllal, hogy az idén esedékes 100. évforduló 
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alkalmából „Az én felderítő/elhárító történetem” címmel kiadványt jelentessünk meg, ami be 

is került a jubileumi évfordulóval kapcsolatosan központilag megjelenésre tervezett 

kiadványok sorába. Eddig mindössze nyolc fő küldte be írását. Dr. Magyar István tábornok úr 

jelezte: amennyiben még lenne vállalkozó ilyen jellegű történet megírására, az legkésőbb 

március 31-éig még leadhatja. Kérlek Benneteket, használjuk ki ezt a lehetőséget! 

Még egy újdonságról szeretném tájékoztatni a Közgyűlést. 2017-ben, Dr. Magyar 

István, Király Elemér és Zsoltész Gábor bajtársaink hathatós közreműködésével, két 

pályázatot is benyújtottunk és mindkét pályázatunk sikeres lett. Ennek eredményeként tudtuk 

megújítani tagsági igazolványainkat, kiadni ez évi Évkönyvünket, valamint beszerezni 

néhány, a szervezeti életünk működését segítő technikai eszközt. Az idei pályázati kiírás 

alkalmával is beadtuk pályázatunkat mindkét témakörben. Mindkettőt befogadták, reméljük, 

hogy ebben az esztendőben is sikerül támogatást szereznünk, ami jelentős mértékben 

javíthatja Egyesületünk anyagi lehetőségeit és mozgásterét. 

Tisztelt Közgyűlés! Kedves Barátaim!  

Az Elnökség nevében ennyiben kívántam számot adni az elvégzett munkáról. Mind a 

magam, mind pedig az Elnökség tagjai nevében minden kedves tagtársunknak szeretném 

megköszönni az elmúlt esztendőkben nyújtott támogatást, az aktív részvételt 

rendezvényeinken. Bejelentem, hogy az Alapszabály értelmében megbízatásunk a 

beszámolók elfogadását, illetve a munkaterv javaslat beterjesztését követően lejár. Köszönjük 

az eddigi bizalmat! 

Köszönöm megtisztelő figyelmeteket! 

 

Budapest, 2018. február 27-én 

 

 

                                                                Dr. Tömösváry Zsigmond ny. dandártábornok 

                                                                                                      elnök 
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Képek a közgyűlésről: 
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